



**Karen Education and Culture Department**  
 P.O. Box 4, Mae Sot, Tak 63110, Thailand  
 Email: [kedctl@yahoo.com](mailto:kedctl@yahoo.com), Website: [www.kedctl.org](http://www.kedctl.org)

လိာ်ခါာ်သး ကညီကူာ်သ့ဆဲး လၢဝဲၤကျိာ် အလံာ် ဟ့ာ်ယုာ် ဆူ ကညီ ကို သရၢာ် / မ့ာ် ဖဲ ဟီာ်ခိာ်ဖျါာ် ကိုသရၢာ် အမ့ါနံၤ

တနံၤအံၤမ့ါဝဲ ၂၇၆၀နံာ်, ဆံးမ့ါလါဘါအနံၤ, ခရံာ်နံာ် ၂၀၂၁နံာ် လါအီးကထိဘါာ် (၅)သီဒီးဘာ်တၢ်သ့ာ်ညါ ဟံာ်ပနီာ်အီၤ အမ့ါဝဲဟီာ်ခိာ်ဖျါာ်ကိုသရၢာ်မ့ါနံၤအသီးန့ာ်လီၤ.

ပဲာ် ကညီကလုာ် အလုာ်လုာ်ထူသန့ တၢ်ဆဲးတၢ်လၢ မ့ါဟံာ်လုာ်ဟံာ်ပုၤ ဒီး ဟံာ်လၢ ကပီၤသရၢာ် (ကိုသရၢာ်) တဖၣ်ဘာ် ဆာ်, စါဆါကတီာ်အံၤပထံာ်ဘာ်လၢတၢ်သးဖဲဒီးတၢ်သ့ာ်ဆူာ်သးဂဲၤလၢတၢ်ကနုာ်လီၤမၤကိုသရၢာ်/မ့ါအတၢ်ဖံး တၢ်မၤသ့ာ်တဖၣ်ဆံးလီၤစ့ၤလီၤဝဲမ့ါလၢတၢ်အိာ်သးအတၢ်ဆိာ်သနံးလၢတၢ်ကဘာ်ကွၢ်ဆါာ်မဲာ်ဒီးလဲၤခီဖျိအီၤဒ် ကိုသရၢာ်/မ့ါတဂၤအသီးအိာ်ဝဲအါမံၤလၢသနာ်အါသနာ်ဒီးယံာ်စ့ၤဝဲဒိာ်မး, လီၤဆီဒ်တၢ်လၢမ့ါကျိာ်ဝဲၤကွၢ် ဒီးပုၤဂ့ၢ်ဝီသနာ်သ့ာ်တဖၣ်န့ာ်လီၤ.

တၢ်ဒုးကူာ်သ့ဖးဘာ်ထီာ်ဖိလံၤသ့ာ်စၢ်သးဘိာ်သ့ာ်တဖၣ်အမဲာ်ညါ, ကိုသရၢာ်/မ့ါသ့ာ်တဖၣ်ဘာ်ဟံးထီာ်မၤပဲၤ စၢၤမူဒါဒီးတၢ်လိာ်လၢအိာ်ထီာ်လၢပုၤတဝါအပူၤတဖၣ်အါမံၤအါကလုာ်စ့ၢ်ကီးန့ာ်လီၤ. ဖဲဟီာ်ခိာ်ဖျါာ်ဘာ်ကွၢ် ဆါာ် မဲာ်ဒီး တၢ်တၢ်တၢ်အိာ်အမ့ါလၢ အဟဲာ်ထွဲထီာ်အခံၤခီဖျိ COVID-19 ကး တၢ်ဆါသတြီာ် အံၤ အတၢ် ဘာ်ကူာ်ဘာ်ကံာ်အဆါကတီာ်ဒ်လဲာ်, ကိုသရၢာ်/မ့ါသ့ာ်တဖၣ်ဘာ်ဟံာ်ကွၢ်ဝဲ အနီၢ်ကစၢ်အတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးတ ဖၣ်ဝံၤဂ့ၢ်ကျဲးစးဝဲလၢတၢ်တြီဆါဒီးသဒါတၢ်ဆါအါအံၤဒ်သီးအသုတဟဲဘာ်ကူာ်ဘာ်ကံာ် အပုၤကိုဖိသ့တဖၣ်တဂ့ၤ အဂီၢ် ဒီး ယုကျဲာ်ကျဲာ်ဝဲဒ်သီး ဖိလံၤသ့ာ် တဖၣ် အတၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့ အဆါသုတပတုာ် အသးတဂ့ၤ အဂီၢ်န့ာ် လီၤ. လၢန့ာ်အမဲာ်ညါထံာ်ဂီၢ်သးအတၢ်အိာ်သးဒီးထံာ်အတၢ်ဂဲၤလိာ်ဖိခိာ်ကိုသရၢာ်/မ့ါသ့ာ်တဖၣ်ကွၢ်ဆါာ် မဲာ်လဲၤခီဖျိတၢ်အိာ်သးဆူာ်မဲာ်ကဲၤမဲာ်အံၤ စးထီာ်လၢကညီတၢ်ဟံာ်ဆါစးထီာ်လံၤလံၤ တုၤလီၤလၢမ့ါမဆါတနံၤ အံၤအကတီာ်ဒ်လဲာ်န့ာ်လီၤ.

ဒ်တနံာ်အံၤ ဟီာ်ခိာ်ဖျါာ်ကိုသရၢာ် / မ့ါ မ့ါနံၤ အတၢ်ဂ့ၢ်မိာ်ပုၤလၢ အဘာ်တၢ်ဟံာ်လီၤ အီၤဒ်အမ့ါ (Teachers at the heart of education recovery)အသီး, ကိုသရၢာ်သ့ာ်တဖၣ်မ့ါဝဲပုၤအရူဒိာ်နီၢ်နီၢ်လၢတၢ်မၤဘာ်လီၤဘာ်စး က့ၤတၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့လၢ အဘာ်တၢ်မၤဟးဂီၢ်တၢ်အီၤခီဖျိန့ဆါာ် အတၢ်ဒ်ဘာ်သလံာ်မ့ါဂ့ၤဒီးပုၤဟီာ်ခိာ်ဖိသ့ာ် တဖၣ်အတၢ်ဖံးတၢ်မၤ အယိမ့ါဂ့ၤန့ာ်လီၤ. တၢ်မၤဘာ်လီၤဘာ်စးက့ၤ တၢ်ကူာ်ဘာ်ကူာ်သ့အံၤ ကဟဲာ်စိာ်န့ၢ်ပုၤလၢ တၢ်မ့ါတၢ်ခုာ်, တၢ်လဲၤထီာ်လဲၤထီာ်ဒီးတၢ်တီတၢ်တြါ လၢအအိာ်စံာ်အိာ်ကျါၤလၢပပုၤကလုာ်အဂီၢ်သပုၤကတၢ် န့ာ် ပသမၤအလီၢ်တအိာ်ဘာ်န့ာ်လီၤ.

ပဟံာ်ကဖၢလၢပသးဒိာ်နီၢ်မးလၢပအိာ်ဒီးပပုၤကလုာ်အကိုသရၢာ်/မ့ါလုာ်ဒိာ်ပုၤဒိာ်သ့ာ်တဖၣ်လၢ အဟ့ာ်လီၤသးဒီးတူာ် ဆါခိာ်ဆါအသး လၢပပုၤကလုာ်အတၢ်ဘာ်ဘျးအဂီၢ်အံၤဒိာ်မးဒီး အလီၢ်အိာ်ဝဲနီၢ်နီၢ်လၢကိုသရၢာ်/မ့ါ အတၢ်ဖံးတၢ်မၤ သ့ာ်တဖၣ် တၢ်ဆိာ်ထွဲဒီး သးဖဲအါထီာ်အီၤ ဒ်သီးပပုၤကလုာ်ကထူာ်ဖျးထီာ်လၢ တၢ်ဆိာ်တၢ်မၤန့ၢ် ကိးအက့ၢ်အဂီၢ်ဒီး န့ာ်လီၤ.

လၢခံကတၢၢ်, ပသးအိၣ်စံးဘျူးက့ပပုၤကလုာ်အကိၣ်သရၣ်/မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ခိဖျိအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်တူၢ်ဆါခိၣ်ဆါသး  
ဒီးဟ့ၣ်လီၤသးလၢပဂံၢ်ထီၣ်အလုၢ်အပူၤလၢၣ်တန့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. ပသးအိၣ်ဆၢဂ့ၤဆၢဝါစ့ၢ်ကိးပကညီ  
ကိၣ်သရၣ်/မုၢ်ကိးဂၤဒဲးလၢကပူၤဖျဲးဒီးတၢ်တတၢ်တန့ၢ်ကိးအက့ၢ်အဂီၤဒဲး, အိၣ်ဆူၣ်သးဖုံ, မၤန့ၢ်အိၣ်ကဲပူၤဒုၣ်ပူၤဒါဒီး  
ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါၣ်ကိၣ်သရၣ်မုၢ်နံၤဘျီဝဲအံၤကဟဲစိၣ်န့ၢ်ပကိၣ်သရၣ်/မုၢ်ကိးဂၤလၢတၢ်သ့ၣ်မံသးမုၢ်ထူးထူးတီၤတီၤတက့ၢ်န့ၣ်  
မုၢ်ပတၢ်ဆၢဂ့ၤအါဝဲန့ၣ်လီၤ.

ယုယုဆူပတၢ်မၤနၢၤအဖီတၢ်-

ကူၣ်သ့ခိမံးရှၢၣ်  
ကညီကူၣ်သ့ဆဲးလၢဝဲကျိၤ-လၢခသ